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Ormai István polgármester üdvözli a megjelent képviselőket, meghívottakat, a VTV nézőit. 
Megállapítja, hogy az ülés – 16 fővel – határozatképes, azt megnyitja. 
 
Ormai István polgármester javasolja a képviselő-testületnek, hogy a jegyzőkönyv hitelesítők 
Dr. Bakács Tiborné és Bakos József képviselők legyenek. 
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359/2007. (XI. 29.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2007. november 29-i 
közmeghallgatásos képviselő-testületi ülés jegyzőkönyvének hitelesítőiül Dr. Bakács 
Tiborné és Bakos József képviselőket választja. 
 
 
Ormai István polgármester javasolja, hogy a testület a meghívóban és a közzétett 
hirdetményben megjelölt „Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2008. évi 
költségvetési koncepciójára” című napirendet tárgyalja meg. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a napirendi javaslatot. 
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A képviselő-testület a napirendi javaslatot egyhangú – 16 – igen szavazattal elfogadja, és a 
következő határozatot hozza: 
 
360/2007. (XI. 29.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a napirendi javaslatot 
elfogadja, és a következő napirendet tárgyalja: 
 
Napirend: 
 
1. Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2008. évi költségvetési koncepciójára 
 Előadó: Ormai István polgármester 
 
 
Napirend tárgyalása: 
 
 
1. Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2008. évi költségvetési koncepciójára 

Előadó: Ormai István polgármester 
 
 
Ormai István polgármester: 
Az ilyen jellegű testületi üléseknek az a célja, az a feladata, és azt a lehetőséget hordozzák, 
hogy a kitűzött témában a lakosságnak a véleményét, a javaslatait megismerhesse a képviselő-
testület, hogy az adott témában hozandó döntéseinél ezek ismeretében tudja kialakítani az 
álláspontját. 
A 2008-as év költségvetési koncepcióját tárgyalja a képviselő-testület. A költségvetési 
koncepció egy olyan célmeghatározás, ami kifejezi azt, hogy a képviselő-testület az adott 
évben milyen feladatokat tart a legfontosabbnak, milyen céljai, milyen törekvései vannak a 
következő év vonatkozásában a rendelkezésére álló forrásokat, pénzeszközöket mire kívánja 
felhasználni, mire kívánja fordítani. Koncepcionálisan tehát az egész évre tekintve 
megfogalmazza azt, hogy a feladatellátásban milyen céljai vannak, illetve útmutatást ad a 
költségvetés elkészítéséhez, hogy a költségvetés elkészítése során mit érvényesítsen a 
költségvetés elkészítője. Milyen szempontokat, milyen célokat érvényesítsen, mi az elérendő 
feladata a költségvetésnek. Tehát a koncepció erről szól. 
Meg kell nézni – készülve a 2008-as év költségvetésének az elkészítésére, – mi az a 
környezet, melyek azok a gazdasági körülmények, pénzügyi feltételek, amelyeket ma 
ismernek, és amelyeket mindenképpen figyelembe kell venni akkor, amikor a jövő esztendő 
gazdálkodásáról gondolkodnak. Az egyik, ami talán mindenki számára nyilvánvaló, de 
érdemes róla beszélni, hogy azok a hatások, amelyek a háztartásokat, a családok érik, és 
érintik, azok természetesen az önkormányzatot is ugyanúgy érintik. Tehát, ha egy inflációs 
növekedéssel kell számolni, akkor az az önkormányzat gazdálkodására is hatással van. Erre az 
évre nincs végleges adat, de kb. 2,5 % körül lesz a 2007-es infláció mértéke, és 4,5-5 %-ot 
prognosztizálnak a szakemberek a 2008-as esztendőre. Ez érinti költségnövekedés 
vonatkozásában az önkormányzat gazdálkodását is. Ezzel együtt, de külön-külön szólva róla, 
azzal kell számolni, hogy az energiaköltségek nőni fognak. Azt látják ma már, hogy az 
elektromos energia ára az önkormányzatok vonatkozásában alapesetben 15 %-kal fog 
növekedni. Némi kompenzációt jeleznek a híradások, de ezt nem lehet tervezni, nem biztos, 
hogy abban részesül az önkormányzat. Ugyanúgy a gázár növekedését is számításba kell 
venni. Ezek azok a körülmények, amelyek mindenképpen hatnak az önkormányzatra. Ami 
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biztos, és költségnövekedést fog okozni, hogy természetesen a munkatársak járandóságát, a 
közalkalmazottakra, és a köztisztviselőkre vonatkozó törvények szerint módosítani kell. Ha 
pl. valaki soros előrelépő, akkor az ehhez rendelt bérnövekedés fedezetét biztosítani kell, és 
minden olyan juttatásnak, ami a dolgozóknak jár. Ennek, és ezeknek a juttatásoknak a 
fedezete nem jelenik meg külön a források tekintetében. Ezek azok a tényezők, amelyek a 
kiadásoknál mindenképpen figyelembe veendőek.  
Alapesetben és most, az imént az önkormányzat feladatellátásához kapcsolódó működésről 
beszélt, tehát a város működtetéséről, az intézmények működéséről. 
A bevételeknél etekintetben nagyon fontos bevételi forrás a feladatellátáshoz kötött állami 
normatív támogatás. Ez azt jelenti, hogy az ellátott különböző típusú feladatokhoz különböző 
típusú normatív, rögzített módon járó támogatást kapnak az önkormányzatok. Közoktatás, 
szociális ellátás, óvodai ellátás, stb. A mai számítások szerint a normatívákon keresztül 
juttatott támogatás mintegy 30 millió forinttal lesz kevesebb a 2007-es alapértéknél, 
alapadatnál, amit ilyenkor a költségvetés tervezésénél figyelembe tudtak venni. Ennek két oka 
van: egyrészt a normatívák számítási módjának a változása, a közoktatásban szigorúbb 
számítási mód érvényesül. Most már nem csak az év utolsó hónapja esik ez alá a számítás alá, 
hanem az egész következő időszak. A másik pedig az ellátottak számának csökkenése, hiszen 
az alapfokú iskolai ellátásban, illetve az óvodai ellátásban a prognosztizált, és jelzett 
létszámok csökkenő tendenciát mutatnak, és ez befolyásolja ezt a támogatási formát. Ami 
valamilyen módon pozitívum, hogy a személyi jövedelemadó helyben maradó hányada nem 
változik, de az összege igen. Kb. 10 millió forinttal több marad helyben a személyi 
jövedelemadóból, mint a 2007-es évben. Ezek azok az állami csatornákon keresztül érkezett 
támogatások, amelyekkel kalkulálni kell, és amelyek befolyásolják a gondolkodást.  
A másik oldalon azt kell végig gondolni, hogy ha ez a tendencia jelentkezik, és amúgy pedig 
alapesetben – és erről számtalanszor beszéltek, és a munka egy nagyon jelentős része erre 
irányul – az önkormányzat működésének a kiadásai meghaladják a bevételeit. Az a feladat, 
hogy ezeket az értékeket közelítsék egymáshoz. A bevétel növekedésnek ilyen módon történő, 
az állami támogatásból történő növekedése nem az önkormányzat hatáskörében van, nem 
tudnak ezen változtatni. Úgy látszik, és egyértelmű az, hogy a kiadások mérséklését kell 
megtenni. Ez nagyon fontos feladat, hogy a költségvetési egyensúly minél biztosabb lábakon 
álljon. A bevételeket kiegészítve: természetesen helyi saját bevételei is vannak az 
önkormányzatnak. Ez egy nagyon fontos bevételi forrás. Ezek között a helyi adóbevétel, ami 
a legnagyobb összeget teszi ki. A helyi adó bevételeknél, és a helyi adókról gondolkodva nem 
számolnak semmilyen helyi adó emeléssel, tehát az adómértékeket nem kívánják változtatni a 
következő évre. Azt a feladatot kapták, és végzik a helyi adóval foglalkozó munkatársak, 
hogy a felderítő munkát, a kivetett adó behajtását végezzék el. Itt azért meg kell említeni, 
hogy a lakossági kommunális adó befizetése nagyon magas arányú, az önkéntes, azonnali 
teljesítés nagyon magas arányú. Köszöni szépen a nagyatádiaknak, hogy a kommunális adó 
ilyen nagyon fegyelmezett befizetésével hozzájárulnak a város feladatainak az ellátásához. Ez 
egy nagyon komoly segítség, és nagyon komoly forrás, 37 millió forint nagyságrendet tesz ki 
ebben az esztendőben. Ezt fordítják elsősorban a közterületek fejlesztésére. 
A kiadásoknál elmondta, hogy az egyensúlyban tartása és csökkentése a feladat. A  2006-os 
év végén, és a 2007-es év eddig eltelt szakaszában számtalan olyan intézkedést hoztak, ami a 
kiadások csökkentését célozta meg. A pénzügyi egyensúly megtartása érdekében ezeknek az 
intézkedéseknek, ezeknek a változtatásoknak a hozadéka mintegy 150 millió forint. Ez így 
ugyanezzel az összeggel nem jelenik már meg a 2008-as költségvetésben, hiszen ez a 2007-es 
évre vonatkozott, de nagyon jelentős része érvényesül a 2008-as esztendőben is. Ez nagyon 
jelentős változás volt, és egyértelműen, és jelentős nagyságrendben hozzájárul a költségvetési 
egyensúly biztosításához.  
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A körülményeket, és a feltételeket végig gondolva, nyilvánvalóan ezek ismeretében is meg 
kell fogalmazni, hogy mit szeretnének elérni, és mit szeretnének megvalósítani. Elsősorban a 
Nagyatád városban, a nagyatádiak által igénybe vett közszolgáltatások maradéktalan 
biztosítása a cél, és a feladat. A közoktatásban, a szociális ellátásban, a polgármesteri hivatal 
ügyintézésében, és mindenféle ellátási formában, amellyel találkoznak a nagyatádiak, ennek a 
feladatkörnek a feltételeit, az ellátásának az összes körülményeit, és ennek a financiális 
hátterét biztosítani akarják. 
A másik, hogy a város fejlesztéséhez szükséges feltételeket is kalkulálni kell, és tervezik azt, 
hogy fejlődni, előrelépni, gazdagodni tudjon a város. Ennek is nyilván megvannak a pénzügyi 
feltételei.  
A harmadik, amiről beszélt ugyan, de összegezve, és egyértelmüsítve, a gazdasági, pénzügyi 
költségvetési egyensúly biztosítása az, amit érvényesíteni kell a következő időszakban. Ezt 
tartalmazza a költségvetési koncepció javaslata. 
Biztos, hogy sokakat foglalkoztat az, hogy a városfejlesztés milyen stádiumban van, és milyen 
lehetőségek vannak. Ez valóban egy nagyon jelentős kérdés, hiszen olyan folyamatok 
zajlanak ma Magyarországon, amelyek a települések fejlődése, fejlesztése szempontjából 
meghatározó időszakot jelentenek. Úgy gondolkodnak, hogy három célt kell megvalósítani a 
2008-as évben. Az első: a most folyamatban lévő beruházások befejezése, megvalósítása, 
lezárása. Ezek közül legnagyobb az Ady Endre Gimnázium rekonstrukciója és bővítése, 
hiszen ezek adott, és folyamatban lévő munkák. Ezeknek a befejezése, realizálása az egyik 
feladat. Ezeket, és ezt mindenképpen szerepeltetik a költségvetésben. 
A másik, amiről érdemes néhány gondolatot elmondani, az Európai Uniós pénzügyi alapok 
pályázatain való részvétel. Most a következő években nyílnak meg ezek a pénzügyi alapok. 
Ha most a város, Nagyatád Önkormányzata, nem él ezekkel a lehetőségekkel, akkor ezek 
megszűnnek, a 2013-as időszakot követően egy más struktúrába, és egy más helyzetbe kerül 
Magyarország, ezek a támogatási rendszerek ebben az EU-s költségvetési időszakban, a 2007-
2013. közötti időszakban élnek, és nyitottak. Ahhoz, hogy ezeken eredményesen 
szerepeljenek, egyrészt a célokat kell nagyon pontosan, nagyon határozottan megfogalmazni, 
másrészt pedig olyan pályázatokat kell készíteni, amelyek esélyesek és alkalmasak arra, hogy 
elnyerjék ezeket a támogatásokat. Ebben az évben a képviselő-testület többször tárgyalt már 
erről a témáról. Körvonalazódott az, hogy milyen irányban, milyen célok elérése érdekében 
kívánnak EU-s projektekben részt venni, és ilyeneket indítani. Általában megfogalmazva az 
látszik, hogy 2008. év során kell, és lehet beadni ezeket a pályázatokat különböző 
időszakokban. Döntő többségük ún. kétfordulós pályázat. Az első fordulóban nem kell 
minden feltételt, és minden dokumentációt biztosítani, de ezt az időintervallumot figyelembe 
kell venni, és amiatt is, mert alapesetben kétfordulósak ezek a pályázatok, ha valamelyikben 
vagy néhányban eredményesek, akkor ennek a realizálása egy uniós támogatással 
megvalósuló beruházás indítása valamikor 2009.második felére tehető. Ez a legkorábbi 
időpont, amikor el lehet jutni konkrét, gyakorlati munkához, hiszen ilyen időigényesek ezek a 
folyamatok, amelyek ezeket a pályázatokat jellemzik. 
Mivel foglalkoznak, milyen témákkal foglalkoznak? A város számára, a nagyatádiak számára 
nagyon fontos, és lényeges, hogy a nagyatádi szennyvíztisztító technológiai korszerűsítése, 
rekonstrukciója, megújítása megtörténjen, egy új tisztítás valósuljon meg, megszüntetve 
azokat a hatásokat – szaghatást, zajhatást – megszüntetve az esetenkénti határérték túllépést a 
kibocsátásban, egy ilyen változtatás mindenképpen indokolt. Ezt mostani program és 
pályázati kiírások szerint egy kistérségi program keretében tudják megvalósítani, amelyben 
még a kivadári városrész szennyvízhálózatát ki tudnák ezzel építeni. Ez egy olyan program, 
amin dolgoznak, folyamatban van az előkészítése.  
A másik, hogy a közoktatás, az alapfokú oktatás feltételeinek a javítását célozták meg. 
Szeretnének egy hasonló fejlesztést megvalósítani az alapfokú oktatás vonatkozásában a 
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Bárdos Lajos Általános Iskola bővítésével, rekonstrukciójával, az intézmények 
felszerelésének, eszköztárának a megújításával, kiegészítésével, az óvodai hálózat 
felújításával, ami az alapfokú oktatást segíti, és fejleszti. Ez egy integrált közoktatás-
fejlesztési program keretében valósulhat meg. Ennek az intézményi kereteit ebben az évben 
létrehozták. Az elmondott feladatok egy fejlesztési-beruházási jellegű program részei, kb. 1-
1,5 milliárd forint összértékű, ami itt megvalósulna.  
A harmadik: a városközpont rekonstrukció folytatása. Kifejezetten csak városközponti 
rekonstrukcióra írtak ki pályázatot. Ki kell választani egy olyan célterületet, ahol ezt a 
rekonstrukciót a pályázat által előírt szempontok alapján meg lehet valósítani. Nagyon sok 
feltétele van ennek. Most azt tervezik, és azt a célterületet tartják alkalmasnak erre a feladatra, 
ami a vásárcsarnok, és környékének a megújítását, a Szent István parki térnek, az Aradi utca 
felé menő sétánynak, és az Aradi utcának és a Művelődési Ház épületének a felújítását, 
rekonstrukcióját célozza meg. Ez az a program, ami befogadható ebbe a pályázatba, és ennek 
a megvalósítása során nagyon sok olyan feladatot, pl. a nyilvános WC építését is – meg tudják 
oldani, amit már terveznek.  
A másik fejlesztési cél, ami szintén ebben a gondolkodásban szerepel: a kórház-rendelőintézet 
járóbeteg szakrendelésének a felújítása, hiszen a Dél-dunántúli Regionális Operatív 
Programban a nagyatádi szakrendelő nevesítve jelen van. Ez azt jelenti, hogy Nagyatád 
szerepel azon települések között, ahol ezt a programot, ezt a projektet meg tudják valósítani. 
Van egy, a közlekedés biztonságát javító, fejlesztő program, ez a két templomnál – a 
református és az evangélikus templomnál – lévő útkereszteződésekben egy körforgalmi 
csomópont létesítése. Ezt a programot a Nemzeti Közútkezelő gondozza szakmailag. Ez azt 
jelentené, hogy itt egy nagyon praktikus, és minden szempontból a város számára, a lakosság 
számára előnyös változás, fejlesztés valósulhat meg. 
A közlekedésnél szót kell ejteni, és beszélni kell a 68-as út kérdéséről. Jelenleg a 68-as számú 
út teljes hosszának a felújítása, burkolat megerősítése szerepel a megvalósítandó programok 
között, ez egy 11,5 tonna tengelyterhelésű burkolat megerősítés, a szükséges műtárgyak 
megerősítése. Ezzel együtt ebben a programban szerepel a nagyatádi elkerülő út megépítése, 
aminek a nyomvonala kijelölésre került, és aminek a tanulmánytervei elkészültek. Ezt nem az 
önkormányzat szervezi és intézi, ez központilag, ún. ágazati programból megvalósuló 
fejlesztés lehet. 
Mindezek a 2008-as költségvetésben azt mindenképpen igénylik, hogy az előkészítésükhöz 
szükséges forrásokat biztosítsák. Ez azt jelenti, hogy pénzt kell arra tervezni az előirányzatok 
között, hogy a szükséges tervek, dokumentációk elkészülhessenek, és a pályázatok közül az, 
amely egyértelmű, beadásra kerülhessen. Ez a másik olyan terület, amit terveznek a 
költségvetésben. Nem a beruházások önrészét, és magát a beruházást tervezik, hanem a 
pályázatok elkészítéséhez szükséges feladatellátást kell finanszírozni.  
A harmadik terület a városfejlesztésben, amivel a következő évben mindenképpen számolni 
kell, a közterületek fejlesztése. Pl. az utaknak, a járdáknak, a játszótereknek a felújítása, 
javítása, építése, a temetők fejlesztése, a közlekedés feltételeinek a javítása, parkolók 
létesítése. Egy ilyen jellegű, a közterületeken, minden városrészben megvalósuló fejlesztés az, 
amit terveznek a következő évben.  
Ezek azok a csomópontok, és szempontok, amelyek szerepelnek ebben a koncepcióban, amit 
megfogalmazott, és amit megkaptak a képviselő-testület tagjai. A költségvetés tervezése során 
kell azokat a szempontokat érvényesíteni, amelyeket jóváhagy a képviselő-testület. 
Természetesen minden döntésben érvényesíteni kell azt, amit a nagyatádiak szeretnének 
Nagyatádon megvalósítani. Figyelembe véve azt, hogy messze nagyobbak a tényleges 
szükségletek, mint amit meg tudnak valósítani. Következetes, tervszerű munkával, 
ütemezetten, és figyelve a nagyatádi emberek javaslataira, véleményére, minden feladatra sort 
fognak keríteni a következő időszakban. 
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Hozzászólások: 
Füstös Sándor választópolgár: 
Úgy véli, hogy nem lehet mindent pénzben mérni, a sikerhez pénz, ötlet, hit, remény és 
kitartás kell. Nagyon szomorúan vette tudomásul azt a mai napon is, hogy fiatalok közül 
nagyon kevesen vannak jelen a közmeghallgatáson. A megjelentek középkorúak vagy idősek.  
Július 28-án küldött egy e-mailt a hivatalnak, ezt szeptember 4-én megismételte, de sajnos 
válaszra sem méltatták. Ebből szeretne néhány dolgot idézni, amiről úgy érzi, hogy 
közmeghallgatást érdemel: nagyon örül a város szépülésének, de pl. a Széchenyi-téren lévő 
dolgokat nem tudja elfogadni. Ha valaki egy beruházást elvégez, annak egy felelős műszaki 
vezetőjének kell lenni. A képviselő-testületi üléseket az utóbbi időben a tobzódások, a 
személyeskedések és az örökös viták miatt nem nézi a televízióban, ezért nem tudja, hogy 
valójában az 500 ezer forintos támogatásra miért volt szüksége egy külső kivitelezőnek? Az, 
aki elvégezte a munkát, miért nem tudta garanciában elvégezni. A hiányosságok még mindig 
megvannak. 
Nagyatád vállalkozói letették már azt a pénzt egy kaposvári vállalkozónak, aki turisztikai 
kiadványokat adott közre, amelyeket Nagyatádon, a Tourinform Irodában ingyen lehetett 
volna közzé tenni. Ez a vállalkozó közölte, hogy van még nála 100-150 darab, de az 
önkormányzat, illetve az iroda részéről senki nem kereste meg őket a mai napig sem. Ennyire 
gazdagok vagyunk? 
Szeretné azt közzé tenni, hogy az országot járva nagyon sok szép ötletet, tapasztalatot lehet 
szerezni. Honlap készítéssel kapcsolatban megkereste az egyik képviselőt, de elutasító választ 
kapott azzal, hogy ne szóljon bele, van rá illetékes. Lett volna ötlete, amivel színesíteni 
lehetett volna a honlapot. 
Egy gyöngyösi tapasztalatát nagyon röviden szeretné megosztani a jelenlévőkkel, ami úgy 
érzi, hogy nagyon lényeges azért, hogy a városban a fiatalokat itt tartsák és segítsék.  
Gyöngyösön elindítottak egy Eurodesk hálózatot, amely 15 és 25 év közötti fiatalok részére 
nyújt tanulásban, főleg nyelvtanulásban olyan pályázati lehetőségeket, amelyeket ki kellene 
használni. Kéri a Tisztelt Polgármester Urat, a Képviselő-testületet, hogy ezt próbálják meg 
felmérni a városban is, és részt vennének az ezzel kapcsolatos pályázatokon. Ez a gyakorlat 
Gyöngyösön és Pécsett is működik. Miért nem működhetne Nagyatádon is? 
Nem tudja megérteni azt, hogy a mai, 2007-es évben, amikor számítógépes rendszerek 
vannak, sok esetben csak egy gombot kell megnyomni, látni, hogy miből gazdálkodik egy 
intézmény, nem tudja napra készen megmondani a pénzügyi vezető. Ezt ez intézménynél, 
vagy intézményeknél nagyon szomorúan tapasztalja. Erre szeretne egyértelmű választ kapni. 
Ahogy a Bakos úr feszegette, - nem beszéltek össze, de szimpatizál a gondolatával – nyíltan 
kell erről beszélni.  
A kerékpárúttal kapcsolatban megjegyezte, hogy a Hunyadi utcai kerékpárút balesetveszélyes, 
szeretné, ha végre felülvizsgálnák. A nyár elején több olyan baleset is történt, amely 
könnyebb sérüléssel végződött, de nem történt semmi ezügyben. 
Más városokhoz hasonlóan hasznos lenne a fiatalok részére Nagyatád kártya kibocsátása, a 
nyári időszakban kedvezményes fürdőbelépő biztosításával. 
A városban jelenleg is vannak olyan intézmények, amelyek mozgássérült emberek számára 
megközelíthetetlenek. Erre a célra is vannak pályázati lehetőségek, fel kellene mérni, hogy 
mibe kerülne az önkormányzatnak. 
A képviselő-testület tagjainak – a további munkájukhoz – sok sikert kíván. 
 
Seres István választópolgár: 
Egyetért Füstös Sándor által elmondottakkal, azzal, hogy a közmeghallgatáson többnyire a 
középkorú, illetve idősebb városlakók jelennek meg. 
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Nagyatádon sajnos nincs munkalehetőség. Ha cégek vannak, akkor van adó, és akkor van 
pénz is. Ezt a felvetését korábban elhárították azzal, hogy ez nem a polgármester, nem az 
önkormányzat dolga. Ő azonban úgy gondolja, hogy igenis, az ő dolguk. A választások előtt 
azzal hitegették az embereket, hogy munkahelyeket teremtenek a városban, de ez nem történt 
meg. Az önkormányzatnak is tenni kell azért, hogy egy multicég letelepedjen a városban, és 
itt is maradjon.  
Hétvégén a város nagyon kihalt, a fiatalok számára nem szerveznek elég számú programot. 
A város nagyon szép, csodálatos, csak az a baj, hogy a fűnyírásból nem lehet megélni. Lakni 
lehet, de élni nem nagyon, mert el kell menni a megyeszékhelyre, ha kulturális eseményen 
szeretne valaki részt venni. 
 
Kakas István választópolgár: 
A Petőfi utca lakói júniusban benyújtottak egy petíciót a fűnyírással kapcsolatban, amit a 
terület képviselőjének, Piri Attilának átadtak. A választ novemberben kapták meg, amivel 
nem értenek egyet. A város jegyzője levelében azt írta, hogy a város egész területén az 
ingatlanok előtti fűnyírás a tulajdonos feladata. Ez nem így van. Van olyan része a városnak, 
ahol kéthetente levágják a füvet, de van olyan területe is, ahol évente egyszer, vagy még 
egyszer sem. Erre kérne választ, hogy ez miért történik így? Véleménye szerint a városban 
mindenhol egyformán kellene ezt a munkát elvégezni. 
 
Molnár János választópolgár: 
Megkéri a testületet, hogy törvénytisztelőbben, embertisztelőbben, és igazságosan végezzék 
munkájukat. Részletesen beszél a Kiszely u. 8-10. szám alatti társasház panelprogrammal 
kapcsolatos problémájáról, a pályázat kiírásától, napjainkig, illetve a lakógyűlésekről, a 
készített jegyzőkönyvekről, illetve a jegyzőkönyvezés körülményeiről. Pletyka szinten 
hallotta, hogy Novák János ellene van a programnak, s azt, hogy nem minden lakó támogatja. 
Úgy tudja, hogy ez az információ eljutott az önkormányzathoz is. 
 
Ormai István polgármester: 
Figyelmezteti Molnár Jánost, hogy nem biztos, hogy az általa közölt tényeket szerencsés 
elmondani a nyilvánosság előtt.  
 
Molnár János választópolgár: 
Azért mondja el a tényeket, hogy mindenki vállalja a szavaiért a felelősséget. 
Hozzászólását a társasház lakógyűléséről készített jegyzőkönyvvel kapcsolatban folytatja. 
Elmondja, hogy a panelprogram sikertelenségéhez hozzájárult Dr. Novák János képviselő 
által írt levél. Sajnálja, hogy Novák úr hőstettnek vette magában ezt a dolgot.  
 
Ormai István polgármester: 
Ismételten figyelmezteti Molnár urat, hogy a lényeget, a közmeghallgatásra vonatkozó 
javaslatát, szándékát közölje. 
 
Molnár János választópolgár: 
Javaslata, hogy ilyen dolog ne történjen. Beadott egy 5 oldalas beadványt a képviselő-
testülethez. Tudomása szerint a beadványokra 30 napon belül válaszolni kell, de nem kapott 
választ. Dr. Novák úr válaszolt, de nem tőle várta, hanem a testülettől. 
A tisztségviselők törvényesen, embert tisztelően, és a jogszabályok betartásával dolgozzanak. 
A társasház panelprogramjával kapcsolatosan intézkedést kér. Kéri, hogy vizsgálják meg, 
hogy sértett-e valaki jogszabályt, illetve Novák úr helyesen járt-e el. 
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Seres István választópolgár: 
Molnár úr által elmondottak megfelelnek az igazságnak, de most a költségvetésről tárgyal a 
testület. Elmondja, ha udvariasan, tisztelettudóan bemegy egy hivatalba ügyeit intézni, 
ugyanezt kéri a hivataltól is. Az önkormányzatnál mindig segítették a problémái megoldását, 
a dolgozók jól végzik a munkájukat. A képviselőknek évente kellene fórumot tartani, és az ott 
elhangzottakat a képviselők tolmácsolhatnák a testület felé. 
 
Szabó Józsefné, a Cérnagyári Nyugdíjas Klub elnöke: 
Nagyatádon nagyon sok üzlethelyiség eladó, illetve bérletbe kiadó. Hónapokon keresztül 
látható a városi televízióban, hogy ezek az üres helyiségek hirdetésre kerülnek. 
Megvizsgálták-e, hogy mi ennek az oka? Nincs érdeklődés, magas bérleti díj, illetve nem a 
környezetbe illő tevékenység folytatása? Készült-e ilyen felmérés? 
 
Ormai István polgármester: 
Megköszöni az észrevételeket és a felvetéseket. Ezeknek a jelentős része arra irányult, hogy 
milyen feladatok vannak az önkormányzati munkában, és mit kell figyelembe venni a 
költségvetés tervezésénél.  
Füstös Sándornak köszöni a kerékpárútra, a Nagyatád kártyára, az akadálymentesítésre, a 
Széchenyi-térre tett javaslatait. Ezek beleillenek abba a gondolkodásba, amit végeznek. Azt 
javasolja, és azt kéri, hogy ha továbbra is úgy gondolja, hogy fontos, érdekes, tegye meg 
javaslatait, mert ezeket jól lehet használni. 
Többen elmondták, hogy kik vannak itt jelen. Mindenki eljöhetett, akinek ehhez szándéka, 
kedve volt. Mindig azokat kell figyelembe venni, akik itt vannak, de biztos abban, hogy 
nagyon sokan nézik a televízión keresztül a közmeghallgatást. Az is lehet, hogy kicsit 
nyitottabb, konkrétabban, az emberek gondolkodásához, napi problémáihoz jobban igazodó 
témát kell találni közmeghallgatásra. Nem biztos, hogy ez a „2008-as költségvetési 
koncepció” cím túl vonzó az emberek számára. El kell, hogy gondolkodjanak a munkaterv 
összeállításánál. Lehet, hogy praktikusabb, gyakorlatiasabb, egyszerűbb célt kell 
megfogalmazni. 
Nincs a foglalkoztatás és a munkahelyek kérdésében vita a hozzászóló és közte. Senki nem 
vitatta azt, hogy minél többen munkához, megélhetéshez tudjanak jutni Nagyatádon. Ennek a 
megvalósításában, módszerében van köztük gondolkodásbeli különbség. A gyakorlati 
tapasztalat tanította meg arra, hogy reálisan számoljon, és dolgozzon. Biztos abban, hogy 
nagyon nagy értéknek tartja etekintetben azt, hogy tradicionális üzemek és gyárak működnek 
Nagyatádon, mert a megszűnés szélén voltak ezek, és nagyon fontos körülmény, hogy 
működnek. Az is, hogy vannak olyan nagyatádi vállalkozók, vállalkozások, amelyek évről-
évre fejlődnek, fejlesztenek, és egyre több embert foglalkoztatnak, nagyon komoly termelési 
értéket előállítva. Ezek nagyon fontos tényezők. Azok is, hogy minden olyan eszközzel, ami 
rendelkezésre áll – földterületek, telephelyek, laktanya – hasznosításával segítsék, hogy ezek 
a dolgok előre jussanak. Mindent megtesznek azért, hogy ebben előrelépés legyen. Azokkal, a 
végleges megoldást nem hozó, de az emberek, a munkanélküliek számára nagyon fontos 
módszerekkel segítenek a családoknak, mint pl. a közmunka, amelyen eredményesen 
szerepelt a kistérség, és december 10-től három hónapon keresztül Nagyatádon 41 embert 
tudnak foglalkoztatni. Ezekkel az eszközökkel, ezeknek a lehetőségeknek a megragadásával is 
azon vannak, hogy munkát és jövedelmet juttassanak a családoknak. Természetesen az a cél, 
hogy tartósan, minél többen munkába tudjanak állni. 
Seres István felvetése nagyon érdekes, és nem mondja, hogy nincs igaza, nézőpont kérdése. A 
hétvégén kettő darab kiállítást lehetett megnézni Nagyatádon, az egyiknek, a hüllő 
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kiállításnak nagyon nagy sikere volt a Művelődési Házban. A másik: Kraumann Erik 
nagyatádi festőművész kiállítása a Városi Múzeumban. Volt vasárnap egy jótékonysági 
koncert a Művelődési Házban, volt vasárnap egy Wellaton, egész napos családi program a 
Sportcsarnokban, volt egy diszkó a Vencel sörözőben, Ady bál volt pénteken este, Triatlon 
bál volt szombaton este. Azt mondani, hogy nem történik semmi ezen a területen, 
igazságtalan. Az más kérdés, hogy a felsorolt 7-8 dolog, ami megtörtént ezen a hétvégén, 
nyilván nem mindenkinek az érdeklődési körébe illik. Lehet kezdeményezni, mert ezek nagy 
része nagyatádi közösségek, egyesületek kezdeményezésével jött létre. 
A fűnyírást a költségvetés tervezésekor meg fogják nézni, és azt is megnézik, hogy most 
mekkora területet nyírnak, mennyibe kerül. Hozzá kell rendelni a város teljes területét, azt is 
ki kell mutatni. Két irányba lehet mozdulni. Az egyik, hogy ott sem nyírnak, ahol most 
elvégzik ezt a munkát, akkor pénzt fognak megtakarítani. A másik, hogy hogyan lehetne azt 
megoldani, hogy azokon a területeken is megvalósuljon ez a munka, ahol most nem 
biztosított. A mostani helyzetből az elmozdulásnak ez a két iránya van.  Az, amit a jegyző 
asszony válaszolt, a mostani érvényes szabályokról szól. Lehet ezt kétségbe vonni, de akkor is 
ezek a szabályok vannak érvényben. Ezzel a dologgal foglalkozni kell érdemben. A felvetés 
ilyen szempontból mindenképpen megalapozott. 
Az, amire itt többen is kitértek – bár azt szeretné, ha megbecsülnék az értékeket – ebből a 
szempontból közelítsék meg, hogy Nagyatád város arculata – és ebben benne van a Honvéd-
József Attila utca sarkán álló kápolna, a bodvicai Erzsébet-tér, stb. – az adottságai, a 
kialakított közterületek, és ezeknek a rendezettsége egy önálló értéket képvisel. Ez nem 
önmagáért való, ez a város lakóiért való. Az is evidens, és nyilvánvaló mindenki előtt, hogy 
mindenki bejön az Aradi utcába is, és a Kossuth utcába is. Itt élnek. Azt kétségbe vonni, hogy 
nem érdemes valamit csinálni, hiszen mindenki használja, aki a városban él. Ezt is mérlegelni 
kell. A város rendezettsége egy közös érték, ennek a megőrzése vagy föladása, ennek az 
állapotnak a gyengítése visszahat. Biztos abban, ha ez egy romló tendenciát fog mutatni, 
akkor egy év múlva, vagy három év múlva ezt fogják kifogásolni a nagyatádiak.  
Összegezve: a probléma valós, életszerű, és a költségvetés tervezésekor ezt végig gondolják, 
és a testület eldönti, hogy milyen irányban mozduljanak, és változtassanak a mostani 
helyzeten, amit nem fogadnak el. 
Molnár János úrnak köszöni azt, hogy idősebbként felhívja a figyelmet arra, amiről úgy 
gondolják, hogy természetszerű kötelesség, de jó, ha egy tapasztalt és idős ember ezt 
hangsúlyozza, és egyértelművé teszi számukra. Eddig is ezen voltak, és ő személy szerint is 
ezen volt eddig is, de ezután is természetesen így lesz. 
Az üres üzlethelyiségekkel kapcsolatos kérdésre reagálva elmondja, hogy a második időszak 
van Nagyatádon, amikor ez a jelenség felbukkan. Néhány évvel ezelőtt volt, amikor a 
Széchenyi-tér 10. szám alatti épületben lévő két nagy üzlethelyiség üres volt, és ugyanígy a 
Hild sétány elején lévő, volt Mezőbank helyisége is üres lett. Akkor is igyekeztek kezelni ezt 
a problémát. Nem az a gond, hogy van érdeklődő, és magas az eladási ár. Vételre nincs 
érdeklődés. A bérleti díjakat – érzékelve azt, hogy túlkínálat van az üres üzlethelyiség 
tekintetében – csökkentették. Mindazon üres üzlethelyiségek, amelyek most üresek, nagy 
alapterületűek. Sokkal könnyebb egy kisebb alapterületű üzlethelyiséget értékesíteni, mint a 
nagyokat. Ez a lépték már szelektálja, hogy milyen tevékenység végezhető.  
Megköszöni a felvetést. 
Az elhangzottak érintik a testület a munkavégzését és befolyásolják. Köszöni szépen az 
elhangzottakat. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a koncepciót. 
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A képviselő-testület a koncepciót 14 igen szavazattal, 3 tartózkodás mellett elfogadja, és a 
következő határozatot hozza:  
 
361/2007. (XI. 29.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete az önkormányzat 2008. évi 
költségvetéséről szóló koncepcióját elfogadja. 
 
 
 
Ormai István polgármester megköszöni a részvételt, a képviselő-testület közmeghallgatásos 
ülését 17.15 órakor bezárja. 
 
 
 
 

K.m.f. 
 
 
 

 
Ormai István         Dr. Kovács Ildikó 
polgármester                   jegyző 
 
 
 
 
 
Dr. Bakács Tiborné            Bakos József 
képviselő             képviselő 
 

jegyzőkönyv hitelesítők 


